
با بهره بردارى از 400پروژه سرمايه گذارى تعريف شده در بافت اطراف حرم مطهر

۷

در قالــب حــل مشــکل ســرمایه گذاران فرصــت 1۵۰۰میلیــارد تومان 
ســرمایه گذاری جدید در اطراف حرم مطهر رضوی فراهم شــده است. این 
یعنی به زودی ساخت وســاز در این محدوده ســرعت می گیرد تا زودتر این 

محدوده که کم از کارگاه ســاختمانی بزرگ ندارد، سروسامان بگیرد...

150هزار تخت اقامتى جديد اضافه مى شود

۲

به دنبال تبديل به احسن شدن تعدادى از مساجد محلات قديمى انجام مى شود

از ابتدای اجرای طرح بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر حدود 1۵مسجد 
تبدیل به احسن شــده اند. مساجدی که شــهرداری منطقه ثامن در ساخت و 
تجهیز آن نقش بسزایی داشته است و ســاخت و تجهیز ۵مسجد جدید هم به 

زودی  صورت می گیرد...

ساخت 5مسجد جديد

كوتاه درباره جواديه كه ديگر شور گذشته را ندارد

۶

سرپا، اما سوت وكور!

از بین 12بنایی که هر خشــت آن با نیت خیر مرحوم حاج اصغر عابدزاده بالا 
رفت و ساخته شد، بنای جوادیه نســبت به دیگر بناها حال وروز بهتری دارد. 
این بنــا هم از روزهای خــوش اش در زمانی که مرحوم عابــدزاده زنده بود، 

می گذرد...
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گزارشی از مدرسه شبانه روزی که  دختران بدسرپرست و بی سرپرست
 روی خوش زندگی را در آن می بینند

خانواده صدنفری

محلات منطقه ما :  بالا خيابان ، نوغان، طبرسى 
پايين خيابان ، عيدگاه و چهار باغ

  8 صفحه
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محلات منطقه مــا :  بالا خيابان ، نوغان، طبرســى 
پايين خيابان ، عيدگاه و چهار باغ

شهرآرا

نمايشى برای سرمايه گذارها
نمایشگاه  نخستین 
سرمایه گذاری  فرصت های 
 ۱۲ که  شهری  اقتصاد  و 
محل  در  ۱۶آذرماه  تا 
نمایشگاه بین المللی مشهد 
تا  شد  باعث  شد،  برگزار 
در خلال آن یکی از تفاهم نامه های مهم اقتصادی برای 
همان  در  شود.  امضا  و  نوشته  ثامن  منطقه  شهرداری 
روزهای اول برپایی نمایشگاه، قراردادی بین شهرداری 
مشهد و بانک شهر منعقد شد که اساس آن تأمین مالی 
رضوی  مطهر  حرم  پیرامون  بافت  بازسازی  و  بهسازی 

در کنار احداث و تکمیل خطوط٢ و٣ قطارشهری بود. 
همچنین در این نمایشگاه شهرداری منطقه ثامن با برپایی 
غرفه در فضایی ۱۲۳متری، ماکت جدید طرح نوسازی 
و بهسازی اطراف حرم مطهر را به نمایش گذاشت که 
براساس آن گزارش عملکرد و اقدامات گذشته، درحال 
علاقه مندان  به  مشاوره  ارائه  و  طرح  پیش روی  و  اجرا 
سرمایه گذاری و مشارکت در اجرای طرح ارائه می شد. 
در خلال برپایی همین نمایشگاه به منظور اینکه خانه های 
برای  محلی  به عنوان  سرمایه گذارها  به  هم  تاریخی 
به  از آن ها  سرمایه گذاری معرفی شود، عکس تعدادی 

نمایش درآمده بود.

ی  تصمیم ها ز  ا
نگیزی که  لش  برا چا
مسئولان شهرداری 
منطقه ثامن در مراحل 
اجرای طرح بهسازی و 
بازسازی بافت اطراف 
حرم مطهر طی 2دهه گذشته گرفته اند، که هنوز هم 
موضوعی است برای کش وقوس ها و اختلافات مسئولان 
استانی و شهری، تصمیم درباره جابه جایی مساجدی 
است که در طرح بهسازی و نوسازی بافت فرسوده اطراف 
حرم مطهرمعابر جدیدالاحداث و ... قرار داشتند و دارند. 
که مسئولان را بر آن می داشت تا تصمیم به جابه جایی 
این مساجد به مکان دیگربا رعایت غبطه وقف و احیای 

حقوق موقوفات بگیرند. 
به دنبال همین امر از ابتدای اجرای طرح بهسازی و 
نوسازی اطراف حرم مطهر که بیست وسه ساله شد، 
حدود 1۵مسجد تبدیل به احسن شده اند. مساجدی که 
شهرداری منطقه ثامن در ساخت و تجهیزجایگزین آن 

نقش بسزایی داشته است. 
حال نعمتی، شهردار منطقه، از ساخت و تجهیز ۵مسجد 
جدید از همین نوع مساجد در آینده نزدیک در اطراف 

حرم مطهر رضوی خبر می دهد.

  شناسایی  ۳۰۰۰رقبات وقفی در منطقه
ید: با آغاز طرح بهسازی و  نعمتی در این باره می گو
نوسازی بافت فرسوده اطراف حرم مطهر حدود 1۳هزار 
پلاک شناسایی شد که از این تعداد بیش از ۳۰۰۰پلاک 
مربوط به رقبات وقفی می شد. وی می افزاید: این رقبات 
در طرح قرار داشتند و در اجرای تعدادی از پروژه ها باید 
پلاک هایی از آن ها جابه جا یا تخریب می شدند. به منظور 
جلوگیری از هرگونه اشتباه، کارگروه مشترک اوقافی منطقه 
ثامن، باحضور نمایندگان اداره کل اوقاف و امور خیریه 
استان، شهردار منطقه ثامن و تعدادی از کارشناسان این 
منطقه، از همان سال های ابتدایی طرح شکل گرفت که 
به صورت مستمر هرماه یک جلسه برای بررسی وضعیت 

رقبات وقفی باحضور تمام اعضا برگزار می کند. 
در این کارگروه درباره موضوع های مهم پیرامون تعیین 
تکلیف رقبات وقفی ازجمله مساجد تصمیم گرفته 
می شود که تبدیل به احسن شوند یا اینکه در مکان فعلی 
خود تثبیت شوند. وی اظهار می کند: در جمع بندی 
این کارگروه تاکنون ۷۰مسجد شناسایی شده است که 
در محدوده اجرایی طرح قرار گرفته اند که بنابه  ضرورت 
پس از توافق با اداره اوقاف و اخذ مجوز تعدادی از آن ها، 
تخریب و تبدیل به احسن شدند؛ مانند 11مسجد کوچک 
و فرسوده که در محله راد وامام هادی(ع) که بعد از تصمیم 

بر تبدیل به احسن شدن آن ها، در نزدیکی محله قبلی 
خود یعنی در خیابان امیرالمؤمنین(ع) و بولوار شهید 
شوشتری به 2مسجد خیلی بزرگ تبدیل شدند و در اختیار 
نمازگزاران قرار گرفتند. نعمتی ادامه می دهد: مساجدی 
که شهرداری ساخته است، با تمامی امکانات رفاهی 
ازجمله سرویس بهداشتی مجهز، کتابخانه، سالن 

اجتماعات و... در اختیار اهالی قرار گرفته است.

  ۲مسجد درحال ساخت
شهردار منطقه ثامن از درحال ساخت بودن 2مسجد 
در اطراف حرم مطهر خبر می دهد و می گوید: 2مسجد 
صاحب الزمان(عج) در بولوار حاجی حسنی کارگر 
(شارستان رضوی) و همچنین مسجد امام صادق(ص) 
و هفت در(به صورت تجمیعی) در بولوار رضوان درحال 

ساخت هستند. 
نعمتی درباره ساخت و آخرین وضعیت مسجد 
لزمان(عج) توضیح می دهد: مسجد  صاحب ا
صاحب الزمان(عج) در اسفندماه سال گذشته کلنگ زنی 
شد و اکنون بتن ریزی سقف ها آغاز شده است. این 
مسجد بااعتبار ۵میلیارد تومان از محل اعتبار و بودجه 
طرح نوسازی و بهسازی بافت فرسوده درحال ساخت 
است. نعمتی اظهار می کند: شهرداری منطقه زمینی 

هرسال نگرانی ها درباره 
بیماری اچ آی وی و ایدز 
بیشتر می شود که بخشی 
از آن به تعداد افراد مبتلا 
برمی گردد و بخشــی از 
آن در بی اطلاعــی مردم 
ش  نگــر همچنیــن  و 
نادرســت به این بیماری 
خلاصه می شــود؛ موضوع هایی که باعث شــده تا 
هرســال هم زمان با روز جهانی اچ آی وی و ایدز در 
آذرماه اقدامات آموزشــی و تلاش هــا برای اصلاح 
باورها و نگرش های نادرست درباره بیماری افزایش 
یابد. آنچه هســت اینکه از ســال های قبل نگرانی ها 
دربــاره عفونت با ویــروس اچ آی وی منجربه ایجاد 
باورهای نادرســت شــده است و بســیاری از افراد 
وجود عامل عفونــت اچ آی وی را با ابتــلای فرد به 
یــروس وارد خون فرد  ایدز یکی می داننــد. وقتی و
می شود، اچ آی وی مثبت اســت و بدنی سالم و کارا 
دارد، ولی اگر تشخیص داده نشــود یا درمان نشود، 
طی گذشــت ســال ها که گاهی تا 2۰سال هم طول 
می کشــد، بدن ایمنی خود را از دســت می دهد و به 

ایدز مبتلا می شود.
مبتنی بر شــواهد علمی و تجربه های موفق بسیاری 
از کشــورها در دنیا، ثابت شــده است که اچ آی وی 
یک بیمــاری عفونی اســت که درصــورت درمان 
مناسب، از نظر فردی و اجتماعی یک بیماری کاملا 
کنترل شونده اســت. اچ آی وی درواقع یک بیماری 
عفونی با عامل مولد ویروسی است که فقط در خون 
و ترشحات بدن فرد مبتلا وجود دارد .اگر فرد به طور 
یروس در خونش  منظم دارو مصرف کند، تعــداد و
آن قدر کم می شود که به دیگران انتقال پیدا نمی کند و 
ســلامت خود بیمار هم تضمین می شود و طول عمر 
طبیعی خواهد داشــت. اگر فــرد مبتلا دارو مصرف 
نکنــد، نه تنها بــا افزایش تعداد ویــروس در خون و 
ترشــحات بدنش امکان ســرایت بیماری به دیگران 
بیشتر می شود، بلکه با نقص تدریجی سیستم ایمنی، 
موجب می شود فرد به انواع بیماری های عفونی دیگر 
نیز مبتلا شــده و ضمن سرایت این بیماری ها به سایر 
افراد جامعه، ســلامت خود فرد نیز به شــدت تهدید 
شــود؛ که حتی درصورت درمان نشــدن، می تواند 
به مرگ فرد نیز منجر شــود. بیمــاری اچ آی وی یک 
بیماری عفونی کنترل شونده اســت، اما دستیابی به 
هدف کنترل بیمــاری در بعضی کشــورها به دلایل 
متعددی به راحتی میسر نیست. از دلایل مهم ، ترس، 
انگ و تبعیض مرتبط با بیماری است؛ زیرا مانع اقدام 
بیماران برای تشــخیص و مراقبت و درمان می شود. 
مجموعــه این عوامل منجربــه باورهای غلط درباره 
بیمار و بیماری می شــود و یکی از موانع اصلی است 
که افراد برای تشــخیص بیماری اقدام نکنند و چون 
بیماری تا سال ها بی علامت است، بنابراین بیماران 
تشــخیص داده نمی شــوند. از طــرف دیگر افرادی 
که بیماریشان شناخته شده اســت، به علت ترس از 
قضاوت های عمومی یا باورهــای غلط خود درباره 
بیمــاری، برای مراقبت و درمــان مراجعه نمی کنند. 
همچنین افراد زیرپوشش مراقبت و درمان، به دلایلی 
مشابه از ادامه درمان سر باز می زنند و مراقبت را رها 
می کنند. درحقیقت هرســال یــادآوری روز جهانی 
ایدز برای این اســت که اطلاعاتمــان را درباره این 
ویروس و بیماری بالا ببریــم، باورهای غلط را کنار 
بگذاریــم و اگر احتمال می دهیم کــه جزو مبتلایان 
هستیم، در کمترین زمان آزمایش رایگان و محرمانه 
آن را انجام بدهیم تا هم به خودمــان و هم به جامعه 

کمک کرده باشیم.

ساخت 
۲مسجد آغاز 
شده و 
۳ مسجد دیگر 
هم به زودی 
شروع می شود

اچ آی وی هميشه ايدز را 
به دنبال ندارد

افزایش ٢٢درصدی 
مسافران و زائران

از نگاه دوربین

حرف  اول

نظامی

منشادی
خبرنگار شهرآرامحله

به دنبال تبديل به احسن شدن تعدادى از مساجد محلات قديمى

5مسجد جديد ساخته مى شود

فرناز نکاحی

کارشناس مبارزه با بیماری های 

مرکز بهداشت ثامن:
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و  م  د مـر رکت  مشـا
حضور سـرمایه گذارها، 
مهم تریـن موضوعـی بود 
کـه عضـو هیئت مدیـره 
ینـی  فر آ ز با کت  شـر
شـهری ایران در نخستین 
نمایشـگاه فرصت های سـرمایه گذاری برای پیشـبرد 
بهتر و بیشـتر طرح نوسـازی و بهسـازی اطـراف حرم 

نه ها پیش کشـید. مطهـر در گفت وگـو بـا رسـا
موضوعـی کـه آن را سیدمسـلم سیدالحسـینی در 
بازدیـد از غرفـه شـهرداری منطقـه ثامـن مطـرح  کرد 
کیـد گفـت: علاوه بـر سـرمایه گذاری بخـش   و بـا تأ
خصوصـی، ایـن طـرح بـرای تعییـن تکلیـف شـدن 

نیـاز بـه اجمـاع و هم گرایـی دارد.

ینی در اطراف حرم مطهر    ارزش آفر
 : لحسـینی گفـت مسـلم سیدا ر کـه سید ن طـو آ
ینـی  فر زآ مـه با درمجمـوع ماهیـت معنـوی برنا
بافـت پیرامـون حـرم مطهـر رضـوی، فرصتـی بـرای 
ارزش آفرینـی و توسـعه مشـهدالرضا(ع) اسـت.

او صحبت هایـش را در همیـن محـور این طـور ادامه  
داد: جـذب سـرمایه و هرگونـه اقـدام در این بـاره در 
بافـت پیرامـون حـرم مطهـر رضـوی بـه پیشـرفت آن 
کمـک خواهـد کـرد. از همیـن رو بازآفرینی شـهری 
درراسـتای بهسـازی بافـت بـا نـگاه پایـداری، بایـد 
باتوجـه به ظرفیت هـای درونـی و اقدامات همسـو با 
وجهـه و حیثیـت مکان و حفـظ و ارتقـای ارزش های 

ملمـوس و ناملمـوس آن باشـد.
ن  مـو فـت پیرا لحسـینی با ی سید ا طبـق گفته هـا
حـرم مطهـر رضـوی دارای ارزش هـای مـادی و 
غیرمـادی اسـت کـه بـا بهره گیـری از مـدل مدیریتی 
خلاق، اسـتفاده صحیح از بازار سـرمایه و مشـارکت 
شـهروندان، باید در پاسـخ گویی به نیازهـای معاصر 
موفق باشـد و خوشـبختانه در نگاه امـروزی مدیریت 
بافـت اطـراف حـرم، مـا شـاهد توجـه بهتـر و بیشـتر 
بـه احیـای فضاهـای عمومـی و شـهری هسـتیم کـه 
ایـن اقدامـات بـرای ارتقـای حیـات شـهری بایـد 

تـداوم یابـد.

   ضرورت اجماع و هم گرایی

 برای تعیین تکلیف پروژه بزرگ

عضـو هیئت مدیـره شـرکت بازآفرینی شـهری ایران، 
شـهرها را موتـور محـرک توسـعه خوانـد کـه نقـش 

بسـیار مهمـی در اقتصـاد ملـی کشـور دارنـد.
وی ایـن نکتـه را گفـت تـا بـه ابعـاد پایداری شـهری 
اشـاره  کنـد: از ابعـاد مهم پایداری شـهری، رسـیدن 
بـه اقتصـاد پایـدار و افزایـش تـوان رقابتی شـهرها در 
سـطح ملـی و جهانی اسـت تـا بتواند سـهم بیشـتری 

از سـرمایه گذاری را بـه خـود جـذب کنـد.
ب همیـن  ی جـذ ه هـا را ز  ا یکـی  و  ا به گفتـه 
سـرمایه گذاری در مشـهد، بافـت اطـراف حـرم 
مطهر اسـت کـه ضرورتـی بـرای تکمیل رونـد طرح 

بهسـازی و نوسـازی آن و همچنیـن ایجـاد اشـتغال و 
کارآفرینـی اسـت.

سیدالحسـینی بااشـاره بـه اینکه شـهر مشـهد و بافت 
پیرامونـی حـرم مطهـر رضـوی در دنیـا نمـاد مذهبی 
کشـور ایـران به حسـاب می آیـد، ادامه داد: به شـدت 
نیازمنـد اجمـاع و هم گرایـی و عـزم جـدی همـه 
ذی نفعان اعـم از مردم و حوزه هـای دولتی، عمومی، 
خصوصـی و شـهرداری بـرای تعییـن تکلیـف برنامه 
توسـعه و پیشـبرد اقدامـات توسـعه ای در ایـن بافـت 

هسـتیم .
او مطـرح کـرد: در کشـورهای منطقـه رقیـب داریم و 
بایـد بتوانیم خدمـات و کیفیت و وجهه بافـت را ارتقا 
دهیـم و در ایـن راه هـا هم تمـام تلاش ها بر این باشـد 

که فرصتـی را از دسـت ندهیم .
عضـو هئیت مدیـره شـرکت بازآفرینـی شـهری ایران 
بیـان کـرد: بافـت پیرامونـی حـرم مطهـر مسـتعد 
توسـعه اسـت و بایـد شـهروندان و سـرمایه گذارانی 
کـه دارایـی و ظرفیت هایـی در ایـن حـوزه دارنـد، از 
حالـت بالقـوه بـه بالفعـل تبدیـل شـوند تـا فضایـی 
بـرای جـذب سـرمایه های کلان و خـرد داخلـی و 

خارجـی ایجـاد شـود.
طبـق گفته هـای ایـن مقـام مسـئول، برنامه هـای 
شـرکت بازآفرینـی شـهری ایـران در اطـراف حـرم 
مطهر با رویکرد محله محوری اسـت و در این راسـتا 
علاوه بـر کمک بـه پیشـبرد بیشـتر طـرح، تلاش ها بر 
حفـظ جمعیـت، حفـظ بافـت تاریخـی باقی مانده، 

مشـارکت طلبی مـردم و... متمرکـز اسـت.

موقت در حدود 2۰۰متر در مجاورت شارستان شهید شوشتری 
(تقاطه شارستان وشهید  نواب صفوی) در نظر گرفته تا نمازگزاران 
در این مسجد موقت نماز را برپا کنند. نعمتی با اشاره به پیشرفت 
فیزیکی این مسجد می گوید: این مسجد از اسفندماه تاکنون 
بیش از۳۰درصد پیشرفت فیزیکی داشته است و طبق قراردادی که 
با یکی از شرکت های ساخت وساز معتبر و برتر داریم، مسجد باید 

تا اواسط سال آینده ساخته و تحویل داده شود. 
وی بااشاره به آغاز ساخت مسجد امام صادق(ع) نیز می افزاید: 
ساخت مسجد امام صادق(ع) و هفت در نیز از ابتدای پاییز امسال 
آغاز شده است و در مرحله بتن ریزی دیوارها قرار دارد. شهرداری 
در ساخت این مسجد نیز همچون دیگر مساجد مشارکت دارد؛ 
همچنین این مسجد را خیر ساخته و حاصل تجمیع 2مسجد 
امام صادق(ع) و مسجد هفت در است که شهرداری در همکاری 

با اداره اوقاف پر.انه رایگان ساخت داده است.

    ساخت ۳مسجد در دستورکار شهرداری منطقه
نعمتی، شهردار منطقه ثامن، همچنین ساخت ۳مسجد را در 
برنامه های شهرداری بیان و اظهار می کند: ساخت ۳مسجد دیگر 

شامل ارشاد، امام حسن مجتبی(ع) و حاج فرهاد  است.
وی می گوید: ساخت این مساجد حاصل توافقات شهرداری با 
سرمایه گذارانی است که به ناگریز بنای برخی مساجد در پروژه 

آن ها قرار گرفته است.

طبق آمارهای اعلام شده، در نیمه نخســت امسال 2۴میلیون و ۶۵۵هزار و ۵۶۹ زائر و 
مسافر وارد مشهد شده اند که این تعداد نسبت به مدت مشابه سال قبل 22/۴درصد افزایش 
داشته است. به گزارش شهرآرامحله، مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
خراسان رضوی بعد از اعلام این خبر توضیحاتی از افزایش ظرفیت های اقامتی واحدهای 

رسمی در استان داد که براساس آن بیشترین تعداد افزایش در خانه مسافرها بوده است. 
ابوالفضل مکرمی فر افزایش ضریب اشتغال واحدهای اقامتی را در افزایش تعداد مسافر 
و زائرهای امسال خواند و تأکید کرد: در مدت اعلام شده میزان ماندگاری مسافر داخلی 

در مشهد۹/2روز و مسافر خارجی۸/۴روز ثبت شده  است.

نیشابوری
خبرنگار شهرآرامحله

عضو هیئت مدیره شرکت بازآفرینی شهری ایران مطرح کرد

ضرورت تعيين تكليف پروژه بزرگضرورت تعيين تكليف پروژه بزرگ
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محلات منطقه مــا :  بالا خيابان ، نوغان، طبرســى 
پايين خيابان ، عيدگاه و چهار باغ

دختران از خانواده جدا 
نمی شوند

گـل دفتــــر

خانواده صدنفری

گزارشی از مدرسه شبانه روزی که دختران بدسرپرست و 
بی سرپرست روی خوش زندگی را در آن می بینند

المیرا منشادی

صـدای هیاهویشـان نمی گـذارد بـا فکر 
پرسـت  اینکـه ایـن دانش آمـوزان بدسر
ر  ، زنـگ د پرسـت هسـتند یـا بی سر
مدرسـه را بزنـم. صـدای زنـگ مدرسـه 
بـا خنده هایشـان در هـم می آمیـزد و بـه 
همیـن دلیل کمـی دیرتـر از حدمعمول در 

بـاز می شـود.
 زنـگ ورزش اسـت و عـده ای پشـت تـور والیبـال درصـدد گرفتـن 
امتیـاز از تیـم رقیب هسـتند و عده ای دیگـر در تلاش بـرای گل کردن 

توپ در سـبد بسـکتبال. 
با خسـته نباشـیدی توجه شـان را جلب می کنم و بالبخنـد دلپذیری 
نگاهـم می کننـد. کـودک نیسـتند، امـا نگاه هـای معصومانـه ای 

  دختران پرشور زیر یک سقف
یکجا درس می خوانند و یکجا می خوابند. تخت های جداگانه 
در خوابگاه مجهز دارند و به گفته کارشناســان مدرسه مانند 
خواهر با هم رفتار و زندگی می کنند. هر کدامشان داستان زندگی 
متفاوتی دارند و از گذشته هایشان فراری هستند و زیرنظر مشاور و 
روان شناس تحصیل می کنند، اما هنوز هم شور و نشاط نوجوانی 

را در حرکت ها و رفتارشان می توان دید.
 نوربخش، مدیر مدرسه شبانه روزی دخترانه حاج رضا مقدم، 
حدود 2سال است که 1۰۰دختر دارد و باید برای تربیت هریک 
شیوه و برنامه جداگانه ای داشته باشد. می گوید: »کار سختی 
است، اما با کمک همکاران و به ویژه همسرم همه چیز ممکن 
شده اســت.« او تا قبل از آمدن به مدرســه حاج رضا 22سال 
مدیر یکی از مراکز پیش دانشگاهی معتبر در ناحیه دیگری بوده 
است و چگونگی رفتار با دختران را خوب می داند. از او درباره 
دانش آموزانش که او اصرار دارد بگویم دخترانش، می پرســم 
و اینکه چطور این دختران به او معرفی می شــوند. می گوید: 
»دخترانی که اینجا در کنار ما زندگی می کنند، دخترانی هستند 
که والد یا والدین بدسرپرســت دارند. البته چندتایی هم یتیم 
هستند. این دختران از مدارس دیگر به وسیله معلمان یا مشاوران 
به ما معرفی می شوند. همه این دختران یک درد مشترک دارند و 
آن نداشتن خانواده و نبودن و رشد نکردن در کانون خانواده است. 
به همین دلیل ما این مدرسه را به یک خانواده تبدیل کرده ایم تا هم 
آن ها و هم ما احساس تنهایی نکنیم و بدانیم خانواده ای بزرگ و 
شاد داریم. تمامی دختران بعد از ساعت کلاس و درس که مانند 
مدارس دیگر از ساعت ۷:۳۰صبح آغاز می شود و تا ظهر ادامه 
دارد، در خوابگاه هایشان ساکن می شوند و ادامه زندگی شان و 

به نوعی اصل زندگی شان در این خوابگاه هاست.«

  خانه ای بزرگ به همت حاج رضا
بانیان و واقفان اصلی مدرسه خانواده بزرگمردی به نام حاج رضا 
مقدم هستند. خانواده ای که به یاد و نام بزرگ خاندانشان یعنی 
حاج رضا، مدرسه ای شبانه روزی برای دختران بدسرپرست 
و بی سرپرست در ســال1۳۷۹ احداث می کنند. البته پی این 
مدرسه قبلا در همین مکان وجود داشته است و اهالی قدیمی 
محله وحدت حتما مدرســه انوشــیروان را به یــاد دارند، اما 
خانواده مقدم این مدرسه را برای آموزش دختران بی سرپرست و 
بدسرپرست بازسازی و نوسازی می کنند. این مدرسه علاوه بر 
کلاس های درس و محیط آموزشــی، دارای خوابگاه مجهز با 
ظرفیت 1۰۰نفر است. آشپزخانه این مدرسه یا به گفته بچه ها، 
قلب مدرسه! در کنار آزمایشگاه و سالن نمازخانه بسیار تمیز و 

مدرن است. 
البته این مدرسه یک نوبت بازسازی شده و ساختمان خوابگاه 
و آشپزخانه به این مجموعه آموزشی ازسوی مهندس سبزواری 
اضافه شده است. البته هنوز حمایت های مهندس ادامه دارد و 
حتی خودش سری به این مدرسه می زند. اما به گفته نوربخش، 
مدیر مدرســه »با دلخوری«. با این همه نوربخش در مدرسه 

ســاعت کاری ندارد و به گفته همکارانش تا ساعت ۸شب در 
مدرسه حضور دارد و بعد از ساعت ۸شب هم در منزل به دنبال 
رفع و رجوع مشکل ها و حاشــیه های خانوادگی دخترهایش 
است. همین موضوع این مدرسه را تبدیل به یک خانه بزرگ و 

خانواده بزرگ تر کرده است.

  خیران نمونه
وقتی قرار است کاری برای افراد بی سرپرست و بدسرپرست 
انجام شود، به طور حتم نیت های خیر زیادی به آن سو جلب 
می شود. نمونه آن هم خیران مدرسه حاج رضا مقدم است. 
مدرسه ای که بدون بودجه وزارتی و تنها با کمک خیران اداره 
می شود. نوربخش در این باره می گوید: »مدرسه ما خیران زیادی 
دارد. از تهیه پوشاک و وسائل بهداشتی بگیرید تا خورد و خوراک 
دختران. هرکدام از خیران ما در یک بخش به مدرسه کمک 
می کنند. این طور هم نیست که هرماه کمک کنند؛ از هر خیر 
برای یک کار کمک می خواهیم و نه هرماه. به همین دلیل وقتی 
دست یاری به سویشان دراز می کنیم، با خوش حالی و رضایت 
به ما کمک می کنند. البته شاید خوب نباشد بگویم که این مدرسه 
خیران زیادی داشته است، اما بنابه دلایلی از این مدرسه رفته اند 
و دست خیرشان دیگر به کمک ما نمی آید. به هرحال بودجه ما و 
هزینه ما وزارتی نیست و ازسوی وزارت آموزش وپرورش تأمین 
نمی شود. سال گذشته وقتی اداره کل می خواست بودجه مدرسه 
ما را بدهد، مدیر اداره کل گفت: »می دانیم که این بودجه حتی 
کفاف نان یک سال شما را هم نمی دهد!«.البته ناگفته نماند که 
دکتر بهراد، رئیس ناحیه۵آموزش وپرورش در این سال ها یاری 
رسان خوبی برای مدرسه بوده  که باید از او تشکر کرد.او حتی 
دختران این مدرسه را همچون فرزندان خود می داند و در همه 
مراسم ها همراه است. به دنبال همین کمبود بودجه برای هر کاری 
از خیران خود کمک می گیریم و می گوییم میزبان کسانی هستیم 

که می خواهند در این مدرسه کار خیر بکنند.«

  دانش آموزان درس خوان
قدر لحظه لحظه ای که در این مدرسه درس می خوانند و زندگی 
می کنند را می دانند. دخترانی که به خوبی می دانند پشت درهای 
این مدرسه به علت خانواده های بدسپرستشان سرنوشت خوبی 
در انتظارشان نیســت. نوربخش در این باره توضیح می دهد: 
»دخترانی کــه در اینجا درس می خواننــد و زندگی می کنند، 
دختران قدردانی هستند. خوب درس می خوانند و رفتار و اخلاق 
نمونه ای دارند. همه این دختران به نوعی آسیب دیده هستند و 
مشکلات خاص روحی دارند. خیلی از این دختران از روزی 
که من وارد این مدرسه شــده ام، زیرنظر روان شناس و مشاور 
هستند تا دردها و غم هایشان کمی التیام یابد. گاهی اوقات وقتی 
در خانه ام نشســته ام و برای رفع خستگی یک لیوان چای برای 
خودم ریخته ام، به این فکر می کنم که اگر این مدرسه نبود، چه بر 
سر دخترانم در جامعه امروزی که در هر لایه اش خطری پنهان 
است، می آمد و از خدا می خواهم  حمایت ازاین گونه مدارس 

زیادتر شــود. به هرحال ما دانش آموزان درس خوانی داریم و 
تمام وقتشــان بعد از کلاس درس را به رفع اشکال و کمک به 
یکدیگر در فهم بیشتر مطالب درسی می گذرانند و در حق هم 

خواهری می کنند.«

   شیوه تدریس خاص برای دختران خاص
شــمار زیادی از دخترانی که در مدرسه شبانه روزی حاج رضا 
مقدم تحصیل و زندگی می کنند، در ابتدای ورودشان به مدرسه 
رغبت چندانی به تحصیل ندارند. رغبت  نشان ندادن به تحصیل 
به دلیل اوضاع نابه سامانی است که از آن بیرون آمده اند. به گفته 
نوربخش دختران این مدرسه رنج ها و مصیبت های زیادی را 
دیده و تحمل کرده اند، اما با تمام این ها سرنوشت روی خوشش 
را به آن ها نشان داده است که توانسته اند جذب محیط آموزشی 
شوند. نوربخش در این رابطه معتقد است: »شیوه های خاصی را 
در کلاس ها برای آموزش مطالب درسی برای این دختران داریم. 
به همه معلم ها و حتی معاونانم گفته ام که مبادا از روی خستگی 
یا کسالت صدایی روی این بچه ها بلند کنند یا حتی نگاه تندی 
به آن ها داشته باشند. تمام این دختران به نوعی به ما پناه آورده اند و 
ما باید تلاش کنیم که محیطی امن و آرام را برای آن ها فراهم کنیم.   
وبا نوع برخورد مناسبی که داریم، توانسته ایم  جمع دختران را 
شــاد  نگه داریم. به همین دلیل است که بهترین و صبورترین 
معلم های ناحیه۵ در مدرسه ما تدریس می کنند. خیلی از آن ها 
می گویند که اوایل ورودشان به مدرسه نمی دانستند باید چطور 
با این دختران رفتار کنند و بسیار متعجب و سرگردان بودند، اما 
اکنون وابســتگی زیادی به کلاس و دختران دارند. آن ها اکنون 
می دانند باید با هر دختری چطور رفتار کنند و ســعی می کنند 
تمرکز بچه ها را با شیوه های مختلف آموزشی بیشتر کنند. گاهی 
کلاس درس را در حیاط برگزار می کنند تا تغییر محیط ،یادگیری 
دخترها را بیشــتر کند. من برای هرکار خلاقانه ای که معلمان 
تصمیم به انجامش می گیرند، با در نظر گرفتن صلاح دید دخترها 

اجازه می دهم.«

  دختران حساس، اما عاقل
دخترانی کــه در این مدرســه تحصیل می کننــد، دخترانی 
آسیب دیده هســتند که با مشکلات ریزودرشــت زیادی در 
خانواده و گاهی جامعه دســت وپنجه نرم کرده  اند و می کنند. 
دخترانی که به گفته نوربخش، مدیر مدرسه، بسیار حساس و 
شکننده هستند و روحیه خاص خود را دارند و درعین حال بسیار 
عاقل اند و خیلی بزرگ تر از هم سن  وسالانشان رفتار می کنند. 
دخترانی که باعث می شوند معلم ها و مدیر رفتار خاصی را برای 

برخورد با آ ن ها درنظر بگیرند.

   استعدادیابی رکن مهم مدرسه حاج رضا
یکی از ارکان مهمی که کادر آموزشی مدرسه حاج رضا از روز 
اول به آن پایبند بوده  اند و هســتند، اســتعدادیابی بین دختران 
محصل در مدرسه است. معلم ها و معاونان از هر دختری در 
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یشاوندانشـان جـدا  دخترهایـی کـه در ایـن مدرسـه هسـتند، از خانـواده و خو
نمی شـوند و به صـورت هفتگـی و ماهیانـه می تواننـد بـه نـزد خانواده هـای 

خـود برونـد. 

البتـه ایـن رفت وآمدهـا زیرنظـر مدیـر، معلم و مشـاور مدرسـه انجام می شـود، 
امـا بسـیاری از دخترهـا تمایلـی بـرای رفتن ندارنـد و جمع دوسـتانه و آموزشـی 

خـود را ترجیـح می دهنـد.

خانواده صدنفری

گزارشی از مدرسه شبانه روزی که دختران بدسرپرست و 
بی سرپرست روی خوش زندگی را در آن می بینند

دارنـد. گویا قطع شـدن خنـده، مدیـر را متوجـه حضـورم در حیاط 
مدرسـه می کند کـه خوش برخوردتر از یـک مدیر دبیرسـتان دخترانه 
اسـت! مدیـری که همـراه بـا معاونانش تمام روزشـان را در مدرسـه 
می گذراننـد تـا دانش آمـوزان نمونـه ای تربیـت کننـد؛ هرچنـد کـه 

پرسـتند.  پرسـت و بی سر بدسر
مدرسـه ای شـبانه روزی به نـام حاج رضا مقـدم که هیچ کـس داخل 
آن خـودش را فقـط یـک دانش آمـوز نمی دانـد؛ بلکـه آن را خانه ای 
می بینـد که یک خانـواده عیالـوار صدنفـره دارد و هر یـک از دختران 
در هـر وضعیتـی کـه قـرار دارنـد، عضـوی از آن هسـتند. حـال از 
شـهرآرامحله در یـک نیـم روز بـه ایـن مدرسـه دعـوت شـده ایم تـا 
ببینیـم چطـور بـا همـه کم وکاسـتی ها می تـوان روی خـوش زندگی 

را هـم دید.

مدرسه یک توقعی دارند. نوربخش در این باره می گوید: »در 
جلساتی که با معلمان و معاونانم دارم، از آن ها می خواهم که 
بیشتر استعداد بچه ها را کشف کنند تا از آن ها درس بخواهند. 
روزهای اول سخت بود، چراکه خود این دخترها هم نمی دانستند 
که در چه زمینه ای استعداد دارند. فکر می کردند در مدرسه باید 
فقط درس خواند و ریاضــی حل کرد، اما کم کم با آزادی عمل 
بیشتر استعداد هر دختری کشف شد. امروز ما در این مدرسه 
طراحان بی مانندی در مد و پوشاک و دختران هنرمندی داریم. 

به نظرم رسالت من به عنوان مدیر همین است که این استعدادها 
را کشــف و درراســتای ارتقای آن ها تلاش کنم. به طور مثال 
چندنفر از بچه ها درخواســت داشتند که کلاس های آموزش 
خیاطی برگزار کنیم. ما هــم با مطرح کردن این موضوع در بین 
خیران و بااســتقبال خوب از سمت آن ها و بیشتر به دلیل اینکه 
دختران در ســاعات بعد از درس خواندن سرگرم باشند، دوره 
آموزشــی خیاطی را برگزار و کارگاه کوچکی نیز آماده کردیم. 
همین طور کارگاه های آموزشــی آرایشگری و خودآرایی را نیز 
برگزار کردیم که تمامی بچه ها در این کلاس ها حضور یافتند و 
بسیار استقبال کردند. هدفی که ما و خیران و همین طور مشاوران 
از برگزاری چنین کارگاه ها و کلاس های آموزشی داشتیم، ایجاد 
فرصت های شغلی و درآمدی برای دختران است. خیلی از این 
دختران فردای خروجشان از این مدرسه باید در جامعه کار کنند 
و چه بهتر اســت که از هنر دست خودشان درآمد داشته باشند 
تا اینکه برای کســی کار کنند. با همین استعدادیابی ها تاکنون 
رتبه های خوبی توسط دانش آموزان مدرسه کسب شده؛ که رتبه 
اول تئاتر استانی، رتبه دوم مسابقات انشای نماز استان، راه یابی 
به مرحله دوم جشنواره خوارزمی، رتبه دوم مسابقات همقات 
همگانی سرود منطقه، اول مسابقات گواش و دوم خوانش در 

منطقه ازجمله آن هاست.«

  آموزش راه ورسم زندگی
سال ها شانس این را نداشته اند که راه ورسم زندگی را از مادرشان 
یا خواهر بزرگ ترشــان بیاموزند، اما در این مدرسه با همراهی 
مدیر و معاونان مدرسه این مهم را به خوبی می آموزند؛ از سبزی 
پاک کردن بگیرید تا بادمجان سرخ کردن را می آموزند و گاهی به 
دختران کم سن تر هم آموزش می دهند. نوربخش پایه آموزشش 
را در مدرسه نهاده است و درباره هدف این آموزش ها به دختران 
می گوید: »این دختران مادران فردای جامعه هستند. زن های 
خانه ای هستند که شوهرانشان از آن ها توقع دست پخت خوب 
و همراهی در مراحل زندگی را دارند. به همین علت با هدف اینکه 
این دختران وقتی از این مدرسه به جامعه رفتند، بدانند چطور باید 
گلیم خود را از آب بیرون بکشند، تصمیم گرفتم به دخترهایم 
راه ورســم زندگی کردن و اداره کردن خانه را بیاموزم. هرچه که 
روزی مادرم با دلسوزی به ما آموخته بود، من هم با دلسوزی به 
دخترهایم می آموزم. خیلی وقت ها در خارج از وقت مدرسه 
همراه با چندنفرشــان به بازار می روم و خرید می کنم تا متوجه 
شــوند چطور از بین اجناس بهتریــن را انتخاب کنند یا اینکه 

چطور باید سبزی تازه را از بین سبزی ها شناسایی کنند. حتی 
خودم پابه پای بچه ها کنار اجاق گاز می ایستم تا آن ها یاد بگیرند 
چطور باید غذا درست کنند، چه ادویه هایی بزنند یا زمان پخت 
غذا چقدر است؛ این ها همه راه ورسم خانه داری است. خیلی از 
دختران من اکنون خواستگار دارند، اما فکر می کنم وقت و زمان 
مناسبی برای ازدواجشان نیست. مانند یک مادر که دوست دارد 
دخترانش به درجه و جایگاه  علمی و اجتماعی بالایی برسند و 
بعد ازدواج کنند، دوست دارم دختران من هم صاحب جایگاهی 

شوند و بعد از آن ازدواج خوب با فرد مناسبی داشته باشند.«

   دختران تا دیپلم رها نمی شوند
شــنیده بود که دختران زیادی بعد از تحصیل در این مدرسه 
به دلیل اینکه دیگر مدرســه ای برای ادامــه تحصیل وجود 
ندارد، تحصیل را رها کرده و جذب بازار کار شده اند یا ازدواج 
کرده اند. به همین علت یکی از دغدغه های اصلی مدیر مدرسه 
حاج رضا مقدم، پایان دوره تحصیل دخترانش در آن مدرسه بود 
و با حمایت های بسیار دکتر بهراد، مدرسه رستگارمقدم در 
ابتدای مهرآباد را دوباره احیا کرد. نوربخش در این باره می گوید: 
»روزی که قرار شد 12دختری که کلاس نهم خود را در مدرسه 
ما به اتمام رسانده  بودند، به مدرسه رستگار مقدم بروند و در این 
مدرسه ادامه تحصیل دهند، نفس آسوده ای کشیدم. دوست 
نداشتم زحمات چند ســاله ام به هدر برود. اکنون دخترهای 
کلاس نهمی مدرسه حاج رضا بعد از اتمام دوره به این مدرسه 
می روند و این مدرسه هم شرایط خاصی برای این دختران درنظر 
می گیرد؛ یعنی خوابگاه دارند و می توانند در خوابگاه مدرسه 
اقامت کنند. این مدرسه هم رشته های کاردانش را دارد و هم 
رشته های نظری و دختر ها می توانند در هررشته ای که دوست 
دارند در این مدرسه ادامه تحصیل دهند. دختران زیادی هم از 
این مدرسه فارغ التحصیل و راهی دانشگاه های معتبر شده اند 
که روزی از مدرسه ما به این مدرسه رفته اند. آن ها هنوز با من 
در تماس هستند و خوش حال می شوم که امروز موفق هستند 
.نمونه این دانش آموزان درس خوان، دانش آموزی اســت که 
چندسال پیش در این مدرســه درس خوانده است و مدرک 
ارشد حقوق دارد و اکنون برای قبولی در آزمون وکالت در تلاش 

و تکاپو است.«

   طرح اوقاف فراغت خاص
اقداماتی که برای دختران این مدرسه انجام می شود، محدود 
به تحصیل و آموزش راه وچاه زندگی اجتماعی نیســت. این 
دختران احتیاج به دخترانه هایی دارند که از چشم مدیر مدرسه 
و معاونانش دور نمانده است. نوربخش در این باره می گوید: 
»روزهای خاصی اســت که حتی یک انســان معمولی هم 
حوصله هیچ کار را ندارد، این دختران باتوجه به شــرایطی که 

دارند، دیگر جای خود دارند.«
» با هم فکری معاونانم  و همراهی دکتر بهرادتصمیم گرفتیم 
در این روزها دختران را به اســتخر، تئاتر، کلاس ورزشــی و 

حتی ســینما دعوت کنیم؛ تمام کارهایی که دختران عادی و 
طبیعی در چنین روزها و لحظه هایی انجام می دهند. تاکنون 
پیک نیک های زیادی رفته ایم و خیلی هم خوش گذشته است. 
البته این را هم بگویم که این برنامه تنها برای تفریح و سرگرمی 
نیست، ما در این برنامه ها همراهمان مشاور داریم و هرجایی 
که لازم باشد و نکته ای داشته باشد، در حین برنامه به دخترها 
گوشــزد می کند. خیلی از فیلم های سینمایی که می رویم، 
به نوعی آموزشی محسوب می شود و مشاور در حین یا بعد از 

فیلم برای دخترها صحبت می کند.«

    یک عصر دخترانه
ایده تولد برای همه دختران مدرســه از آنجایی کلید خورد که 
یکی از دختران مدرســه به پدرش می گوید تولدش اســت، 
پدرش به جــای کیک خامه ای بزرگ صورتــی، برای او یک 
دونات می خرد، تا او حسرت تولد داشتنش چندین ساله شود. 
این دانش آموز این موضوع را برای مدیر مدرسه اش که به نوعی 
ســنگ صبورش هم بوده اســت، تعریف و درددل می کند. 
نوربخش داستان آن عصر خاطره انگیز را این گونه بیان می کند: 
»با معاونانم هم فکری کردم و تصمیم گرفتیم برای تمام دختران 
آبان ماهی در مدرسه تولد بگیریم. دکور دخترانه انتخاب کردیم 
و بدون اینکه دخترها متوجه شوند، برایشان کادو خریدیم و کیک 
سفارش دادیم. خیلی هیجان زده شده بودند و خیلی ها از شوق 

گریه می کردند. برای همه روز خیلی خوبی بود.«

ر صنایع دستی دختران مدرسه       بازا
حاج رضا مقدم

دختران مدرســه حاج رضا مقدم تنها در تحصیل و کســب 
رتبه های علمی و مسابقه های ورزشی صاحب اسم و مدال 
نیستند. این دختران در زمینه هنری هم سری بین سرها دارند 
و با انجام کارهای هنری و همچنین صنایع دستی، برای خود و 

بعضا خانواده هایشان درآمد کسب می کنند. 
نوربخــش در این بــاره می گویــد: »اصراری نیســت که 
صنایع دستی درست کنند و به فروش برسانند. دست کم در 
مدرسه اصراری نداریم و همین اندازه که دخترها درس بخوانند 
و از محیط متشــنج خانوادگی که تجربه کرده اند دور باشند 
و آرامش روانی داشته باشــند، برای ما کافی است و اقدامات 
خیرخواهانه خیران هم جبران شــده اســت، اما این دخترها 
هستند که دوســت دارند بازار کار را هم تجربه کنند. دوست 
دارند وسایلی که درست می کنند را در بازار بفروشند و درآمدش 
را برای خود یا خانواده شان هزینه کنند. وقتی ما این استقبال و 
هیجان را از سمت دخترها دیدیم، تصمیم گرفتیم که این کارهای 
هنری دخترها را در بازاری ارائه کنیم. استقبال و فروش خوبی 
در روزهای نخست ازسوی مردم داشتیم و بچه ها خیلی انگیزه 
گرفتند. اکنون صنایع دستی دخترها بازار خاص خود را دارد و 
درآمد خوبی هم دارند. تابستان ها هم در نمایشگاه هایی که 

خیران برایشان برپا می کنند، حضور دارند.«
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محلات منطقه مــا :  بالا خيابان ، نوغان، طبرســى 
پايين خيابان ، عيدگاه و چهار باغ

از بین 12بنایی که هر خشت آن با نیت خیر مرحوم حاج اصغر 
عابدزاده بالا رفت و ســاخته شد، بنای جوادیه نسبت به دیگر 
بناها حال وروز بهتری دارد. این بنا هم از روزهای خوشی اش 
در زمانی که مرحوم عابدزاده زنده بود، می گذرد، اما این بنای 
شصت وپنج ساله با بازسازی های جدید وضعیتش از بناهایی 
همچون فاطمیه که تخریب شــده و ســجادیه کــه به متروکه 
تبدیل شده است، بهتر اســت. از آن دوران خوش، نمای بنا و کاربری آن تغییرات زیادی 
کرده است و تنها راه تشــخیص این بنا با بناهایی که در ابتدا ساخته شد، فقط طاق و در و 
بی ورودی آن است. با این همه بزرگداشت مرحوم عابدزاده را در هفته ای  پنجره های چو
که گذشــت بهانه قرار دادیم و سری به جوادیه ای زده ایم که روزگاری در زمان آتش گرفتن 
مهدیه، پاتوق شمار زیادی از شاگردان این بزرگ مرد محسوب می شد و درِ آن هرساعتی 

از شبانه روز در خیابان طبرسی به روی مردم باز بود.

  ساخت سومین بنا با کمک مردم
برخلاف مهدیه که مرحوم عابدزاده در زمین شخصی خودش  ساخت، جوادیه در زمینی 
که با کمک های مردمی خریداری  شــد و با حمایت های مالی خیران ساخته  شد. این بنا 
ســومین بنایی بود که مرحوم عابدزاده تصمیم به ساختش گرفت و در کوچه جوادیه بنا را 

با استادکاری خودش بالا برد. 
زمین ملکی این بنا به مبلغ 1۷هزار تومان با کمک های مردم خریداری و در ســال1۳۳1 

بنای آن احداث شد.
این بنا زودتر و بی دردسرتر از بناهای قبلی ســاخته شد؛ چراکه هم وضع مالی مردم بهتر 
شده بود و هم سختی های دوران اشغال کشور به وسیله متفقین به پایان رسیده بود، ضمن 

اینکه مردم تجربه مهدیه و عســگریه را برای برگزاری مراسم ها داشتند.

  جوادیه از دیروز تا امروز
به محض اینکــه زمین خریداری شــد، مردم چادرها را ســراپا کردنــد و عزاداری ها و 
روضه خوانی ها در این بنا آغاز شــد. این اولین کاربری جوادیه بعد از خریداری زمینش 
بود. این روال تا چندســال حتی بعد از ســاخت جوادیــه ادامه یافت، اما بــا اتمام بنا، 
مرحوم عابدزاده تصمیم می گیرد جوادیــه را به کلاس درس تبدیل کند. ۷کلاس درس و 

یک نمازخانه ۶۰متری در زیر بنای ۶2۰متری می ســازد تا ملاهای مکتب خانه  در این 
کلاس ها به بچه های محله درس قرآن یاد بدهند. 

هم زمان بــا انقلاب و رفت وآمد طلاب به این مدرســه، کم کــم جوادیه به کلاس درس 
علوم دینی تبدیل شــد و طلاب دروس دینی و قرآنی در این مدرســه ساکن شدند و درس 

خود را دنبال کردند. 
در بحبوحه انقلاب و ســال ۵۷ رژیم پهلوی این مدرســه را تعطیل می کنــد، اما بعد از 
انقلاب دوباره این مدرســه در اختیار طلاب قرار می گیرد. بعد از چندســال از پیروزی 
انقلاب، جوادیه به آموزش وپرورش واگذار و تبدیل به کلاس درس دانش آموزان می شود. 
دانش آموزان ناحیه۵ تقریبا تا ســال۹۳ می توانســتند تا کلاس ششم در جوادیه تحصیل 

کنند، اما از ۵ســال پیش این مدرسه به دلیل ناامنی تعطیل می شود.

  درِ جوادیه در ایام خاص باز می شود
بعد از تعطیلی مدرســه جوادیه، آموزش وپرورش مدرسه را به انجمن پیروان قرآنی که به 

نوعی بانی این مدرسه محسوب می شوند، واگذار می کند.
 انجمــن پیروان قرآن با درخواســت یکــی از هیئت هــای معروف منطقــه به نام هیئت 
خدام الحســین(ع)، جوادیه را به این هیئت واگذار می کند. هیئت خدام الحســین(ع) 
بعد از بازســازی حیاط و تغییر آن به ســالن مردانه و همچنین ادغام کلاس های درس به 
فضــای خاص برای خانم ها، در ایام عــزاداری و ولادت درِ جوادیه را به روی عموم باز و 

مراسم های خاصی را برگزار می کنند.

  آتش سوزی و از بین رفتن نقاشی ها
از ســقف های کنگره ای و نقاشی های خاصی که نقاشــان بنام آن دوران روی دیوارهای 
بنا کشــیده بودند، اکنون هیچ اثری را پیــدا نمی کنید. از اتاق هــای کوچکی که مرحوم 
ین آموزشی بنا کرد نیز الان دیگر هیچ  عابدزاده در این بنا برای پرداختن به شــیوه های نو

اثری باقی نمانده است.
 زمان زیادی گذشته که این بنا در حادثه ای آتش گرفت و آتش از نقاشی های مذهبی کشیده 
شــده برروی درودیوار بنا اثری باقی نگذاشت، اما آنچه شــاهدان و همسایه های این بنا 
به یاد دارند، نقاشــی زیبای ولادت تا شهادت حضرت علی(ع) برروی دیوار مدرسه بود 

که هنرمندانه کشیده شده بود.

این روزها 
درِ جوادیه 
فقط روزهای 
عزاداری و 
ولادت برای 
برگزاری مراسم 
باز می شود

آغاز دوره های آموزشی 
آتش نشان داوطلب

کوتاه درباره جوادیه که دیگر شور گذشته را ندارد 

سرپا، اما سوت وكور!
هم محلی

ملک خانی
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 تـلاش برای جذب سـرمایه گذار و پیشـبرد بیشـتر طرح بهسـازی و نوسـازی اطراف 
حـرم، بـا کمک آن ها ۲سـالی اسـت کـه وضعیـت جدی تری به خـود گرفته اسـت؛ 
تاجایـی کـه از چنـدی قبل کارگـروه تسـهیل و رفـع موانع تولید اسـتان هم رسـیدگی 
بـه وضعیت سـرمایه گذارهای ایـن بافت را در دسـتورکار خـود قـرار داد و در ۲هفته 
گذشـته هم برگـزاری نخسـتین نمایشـگاه فرصت هـای سـرمایه گذاری در مشـهد، 
فرصتـی ایجـاد کرد کـه علاقه مندان بـه سـرمایه گذاری در اطـراف حرم مطهر بیشـتر 
بـا ایـن موضوع هـا آشـنا شـوند و قدم هایـی هـم بردارنـد. آن طـور کـه در همیـن 
نمایشـگاه شـهردار منطقـه ثامـن گفـت: در قالب حل مشـکل سـرمایه گذاران فرصـت ۱۵۰۰میلیـارد تومان 
سـرمایه گذاری جدیـد در اطـراف حرم مطهر رضوی فراهم شـده اسـت. ایـن یعنی به زودی ساخت وسـاز در 
ایـن محـدوده سـرعت می گیرد تـا زودتر این محـدوده که کـم از کارگاه سـاختمانی بـزرگ ندارد، سروسـامان 

بگیـرد.

نخستین دوره آموزشی آتش نشان داوطلب ازسوی ایستگاه های آتش نشانی اطراف حرم مطهر 
با برگزاری کلاس در مرکز فرهنگی و قرائت خانه جوادیه آغاز شد. به گزارش شهرآرامحله طبق 
گفته های دانشمند رئیس اداره فرهنگی شهرداری منطقه ثامن، در این دوره  بیش از 2۰نفر از 
علاقه مندان شرکت کردند. این افراد در مرحله مقدماتی، ۸ساعت آموزش می بینند . مرحله 

دوم 22ساعت آموزش و  مرحله آخر   ۷۵ساعت آموزش می گذرانند. طبق اعلام سازمان 
آتش نشانی مشهد، فعلا رابطه استخدامی و قراردادی با آتش نشان های داوطلب مدنظر 
نیست؛ فقط افرادی که ۷۵ساعت آموزش را با موفقیت پشت سر بگذراند با موافقت سازمان 

آتش نشانی مشهد می توانند در برخی از امور آتش نشانی مشارکت کنند. 

   بهره برداری از پروژه های سرمایه گذارها
ســیدمصطفی نعمتی نخســتین قدم ها در 2سال گذشته 
برای جذب ســرمایه گذارهای بافت اطراف حرم را در رفع 
مشکلات آن ها خواند و تصریح  کرد: در آسیب شناسی منطقه 
ثامن 2۶پروژه که مشکلاتی با شورا داشتند، بررسی شده و با 
همکاری شورای اسلامی شهر مشهد و هیئت مدیره بازآفرینی 
شهری و شــرکت عمران و بازسازی منطقه ثامن، مصوبات 
لازم را دریافــت کرده اســت. با همیــن اقدامات فرصت 
سرمایه گذاری جدید فراهم شــد. همچنین بهره برداری از 
۴۰۰پروژه سرمایه گذاری تعریف شد که در دست اجراست. 
به گفته وی در قالب ایــن پروژه ها 1۵۰هزار تخت اقامتی به 
ظرفیت بافت پیرامون حرم مطهر افزوده خواهد شد. نعمتی 
از پروژه های مسکونی اطراف حرم مطهر هم یاد کرد و گفت: 
با بهره برداری از ایــن 12هزار واحد مســکونی، جمعیت 
۵2هزار نفری یعنی معادل جمعیت قبلــی منطقه در آن ها 
ساکن می شوند. شهردار منطقه ثامن، حجم سرمایه گذاری 
منطقه ثامن را 1۰هزار میلیارد تومــان بیان کرد و گفت: این 
حجم از سرمایه گذاری برای زیرساخت ها که تاکنون هزینه 
شده است به معنای ارزش اقتصادی سرمایه گذاری نیست، 
بلکه به عنوان محرک توسعه باحضور بخش خصوصی است 
تا برای واحدهای اقامتی و تجاری منطقه ثامن سرمایه گذاری 

کنند.

   دعوت از همه برای سرمایه گذاری
نوروزی، رئیس کمیسیون اقتصادی و سرمایه گذاری شورای 
شهر مشهد، برگزاری نمایشــگاه یادشده را فرصت مناسبی 
برای مشهد خواند و گفت: سرمایه گذاری باید طوری باشد 
که برای اوقات حضور زائر برنامه ریزی شود. البته زائران غیر 
از وقت نمازها و برنامه های مناسبتی که در حرم مطهر هستند، 
حدود 2۳ساعت وقت فراغت دارند که می توان با برنامه ریزی 
مناسب و ســرمایه گذاری برای اوقات فراغتشان، خدمات 
خوبی به آن ها ارائه کرد.به گفته وی در پروژه های بازآفرینی و 
باحضور گروه های تسهیلگر، سرمایه گذاری های جدیدی 
برای منطقه ثامن تعریف شــد و با تغییر سیاست تراز صفر، 
1۴۰۰میلیارد تومان اوراق مشــارکت با سهم ۵٠درصدی 

دولت و ۵٠درصد شــهرداری، برای امسال تصویب شده 
اســت. نوروزی با بیــان اینکه بافت پیرامونــی حرم مطهر 
امام رضــا(ع) متعلق به همــه ایرانیان اســت، گفت: همه 
علاقه مندان به امام هشتم(ع) (ساکنان بافت، زائر و مجاور) 
می توانند در این مجموعه سرمایه گذاری حضور داشته باشند 
تا فضای ارائه خدمت فراهم شــود. همچنین بتول گندمی، 
رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای  اسلامی شهر مشهد، 
کید کرد و افزود: سرمایه گذاری در  بر جذب سرمایه گذار تأ
منطقه ثامن به واسطه اینکه بیشتر اوقات زائران در این منطقه 
حضور دارند، باید احیا شود تا شاهد چرخش مثبت اقتصادی 
در مشهد باشیم و قطعا باید این فرصت های سرمایه گذاری 
ایجاد شــود تا ماندگاری زائر در مشــهد از ۳روز (براساس 
آمارهای فعلی) به 1۰روز افزایش پیدا کند که این ماندگاری 
ضمن افزایش ضریب اشتغال، به رونق اقتصادی در منطقه 

کمک می کند.

   ضرورت توجه به ســرمایه گذاری مسکن و 
مستغلات

رئیس کمیسیون عمران شــورای اسلامی شهر مشهد هم از 
وجود هم صدایی و وحدت برای بازســازی بافت پیرامون 
حرم مطهر بین ســازمان های متولــی گفت.محمدهادی 
مهدی نیا در حاشیه بازدید از این نمایشگاه افزود: با پرداختن 
به ســرمایه گذاری بخش مسکن و مســتغلات که به نوعی 
جذب کننده گردشگر مذهبی در شهر مشهد است، می توان 

سرمایه گذاری پیرامون حرم مطهر را افزایش داد.

  خدمت رســانی بهتر به بافــت اطراف حرم 
مطهر با اجرایی شدن طرح جامع مهدی

 یعقوبی، معاون خدمات شهری شــهرداری مشهد، نیز با 
بیان اینکه تغییراتی که در طرح جامع لحاظ شــده اســت، 
باعث رونق بخشی خدمت رسانی به شهروندان این منطقه 
می شود و اعمال اصلاحات بافت موجود در طرح جامع باید 
به نحوی باشد که به بافت قدیمی شهر آسیبی نرسد، گفت: با 
احیا شدن مسیرها در بافت قدیمی اطراف حرم مطهر، فرصت 

خدمت رسانی ها ازجمله آتش نشانی بهتر فراهم می شود.

درراستای حذف بوی نامطبوعی که در روزهای گرم سال همچون بهار و تابستان در خیابان نوغان 
منتشر می شود، احداث کانال جمع آوری آب های سطحی مصوب شد و قرار شد با پایان طرح اگو 
عملیاتی شود، تا با راه اندازی آن جلو انتشار این بو (ناشی از سرریز شدن فاضلاب های تعداد زیادی 
از هتل ها، هتل آپارتمان ها و خانه مسافرها در کال قدیمی نوغان) گرفته شود. حال از حدود یک ماه 
گذشته مرحله دوم راه اندازی این کانال آغاز شده است و گودال های کنده شده در این مسیر هنوز 
یژه زائر، گلایه  پوشانده نشده  است؛ موضوعی که به دلیل تردد زیاد خودرو و همچنین افراد پیاده به و
یند، این گودبرداری های بزرگ  کاسبان را به همراه داشته است. آن طور که کاسبان خیابان نوغان می گو
حاشیه خیابان، باعث شده است امکان جابه جایی بار را نداشته باشند و همچنین به دلیل نبود پل 

مناسب و حفاظ محکم، حادثه در کمینشان باشد. 
ید: دستور  موضوعی که سرپرست معاونت فنی و عمران شهرداری منطقه ثامن در پاسخ به آن می گو
سرعت بخشیدن در پروژه را خواهد داد و این ساخت وساز تا 2۵آذر جمع آوری خواهد شد. صفری 
توضیح  می دهد: این پروژه درراستای پرکردن کانال قدیمی و ایجاد کال جدید فقط برای جمع آوری 
آب های سطحی است؛ که طی آن اتصال تمام انشعابات به کال قدیمی یعنی همان منشأ بوی نامطبوع 
قطع شد. به گفته وی از آنجایی که طرح اگو به صورت کامل در خیابان نوغان اجرا شده  است، باید 
تمام واحدهای مسکونی و تجاری  اتصال های خود را برقرار کنند. وی افزود: با کامل شدن اجرای 
این پروژه، کال از خیابان نوغان به کاشانی منتهی و از آنجا به نهر این خیابان وصل می شود. صفری 
کید  کرد: پیاده کردن راه حلی برای جلوگیری از انتشار بوی نامطبوع، از چندین سال قبل درخواست  تأ
نوغانی ها بود که درنهایت احداث کال جدید مصوب شد و جای امیدواری است تا با گرم شدن هوا در 

سال آینده دیگر خبری از بوی نامطبوع در این محدوده نباشد.

با آغاز طرح نوسازی و بهسازی اطراف حرم مطهر در دهه۷۰، تمام پلاک های این محدوده شناسایی شد 
که از بین آن ها حدود ۴۰۰۰پلاک جزو رقبه وقفی محسوب می شدند. این بدان معنی بود که بخشی از 
این رقبه های وقفی در طرح اجرا قرار خواهد گرفت. همین طور هم شد و طی گذشت بیش از 2۰سال از 
نخستین روز آغاز طرح، تاکنون شهرداری و اداره اوقاف همکاری کرده اند. مهمی که مدیر کل اداره اوقاف و 
امور خیریه استان به آن اشاره  کرد و گفت: اوقاف مانع اجرای هیچ پروژه ای در اطراف حرم مطهر نبوده است.
احمدزاده قناد با تأکید بر اینکه در مجموعه پروژه هایی که اطراف حرم مطهر به خود دیده، جایگاه و نحوه تعامل 
وقف به طور مشخص تعریف شده است، تصریح  کرد: پروژه هایی که اجرا شده است، نتیجه تعامل خوب 

شهرداری مشهد، شهرداری منطقه ثامن و اداره اوقاف و امور خیریه خراسان رضوی است.
وی افزود: باید مشهد در سطحی قرار بگیرد که در شأن زائر و مجاور امام رضا(ع) باشد و این امر مستلزم 
فعالیت و سرمایه گذاری باحضور بخش خصوصی و مردم است که این سرمایه گذاری در منطقه ثامن با 

کید شده است. حفظ شاخص های فرهنگی، هویتی و مذهبی تأ

اعضای شــورای  اجتماعی محله بالاخیابان که حدود 2ماه پیش طی برگزاری انتخابات در مسجد و 
تکیه علی اکبری ها مشخص شدند، در اولین نشست دوره جدید خود رئیس و نایب رئیسشان را انتخاب 

کردند.
به گزارش شــهرآرامحله، در این جلســه جواد نظام الملکی به عنوان رئیس و اردکانی نایب رئیس انتخاب 
شــدند. همچنین ضمن بازدید اعضا از مدرسه ســزاوار رحمت، مقرر شــد تا برای رفع مشکلات این 
بشان  دبســتان دخترانه، اعضا هر کمکی از محل شــورای اجتماعی محلات می توانند، طبق قانون مصو

انجام دهند.

در محـــله

آی خبــــر

انتقاد کاسبان از پروژه ای که اجرای آن بیش از یک ماه 
زمان برده است

جمع آوری كنده كاری نوغان تا 5روز آينده

مدیرکل اداره اوقاف و امور خیریه استان:

اوقاف مانع اجرای هيچ پروژه  ای
 در اطراف حرم مطهر نيست 

رئيس و نايب رئيس شورای اجتماعى 
بالاخيابان مشخص شد 

با بهره برداری از ۴۰۰پروژه سرمایه گذاری تعریف شده در بافت اطراف حرم مطهر

150هزار تخت اقامتى جديد اضافه مى شود

فریبا شجاع
خبرنگار شهرآرامحله
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محلات منطقه مــا :  بالا خيابان ، نوغان، طبرســى 
پايين خيابان ، عيدگاه و چهار باغ

مردمک

تاييدی بر بازسازی  
پیاده روها

( تعدادی از 
نابینایان مشهدی 
برای آگاهی 
از وضعیت 
بهسازی معابر 
اطراف حرم مطهر 
پیاده روی کردند)

به گــزارش شــهرآرامحله، مدیر مرکز نســخ خطی 
ســازمان کتابخانه ها، موزه ها و مرکز اســناد آستان  
قدس رضوی بااعلام این خبــر گفت: در گام دوم، ثبت 
اسناد مســجد گوهرشــاد در حافظه جهانی یونسکو را 
برنامه ریزی کرده ایم که برای طی این مســیر، در مرحله 
اول موفق شــدیم اســناد مســجد جامع گوهرشــاد، 
یه، افشاریه و قاجاریه را در  باقی مانده از دوره های صفو
کمیته ملــی حافظه جهانــی (زیرنظر حافظــه جهانی 

یونسکو در ایران) به ثبت برسانیم.
به گفته وی با نهایی شــدن این مراحل، ثبت این اسناد و 
نســخ خطی نفیس در حافظه جهانی یونســکو هم آغاز 
شــده و مراحل آن درحال طی شــدن است. سوزن چی 
افزود: اسناد یادشده که نحوه اداره مسجد را در ۵۰۰سال 
نشــان می دهند، بیش از 2۵۰۰برگ را شامل می شوند 
یه،  ۸۰۰برگ متعلق به  که1۵۰برگ مربوط بــه دوره صفو

دوره افشاری و 1۵۰۰برگ از دوره قاجاریه است.

آن طور که شهردار منطقه ثامن اعلام کرد، در طرح 
تفصیلی نوسازی بافت اطراف حرم مطهر۱۵پارکینگ 

طبقاتی برای این محدوده پیش بینی شده است.

شماری از اسناد و نسخه های خطی نفیس آستان قدس  
در حافظه جهانی یونسکو ثبت شد؛ این اسناد شامل 

اسناد تشکیلات اداری آن  در دوره صفویه است.

سرانجام طرح بهسازی پیاده روها به خیابان های 
بیهقی و هاتف که جزو بافت  قدیمی مشهد است، 

رسید.

ثبت گنجينه های تاريخى حرم مطهر در 
حافظه جهانى يونسكو

پيش بينى 15پاركينگ طبقاتى 
برای اطراف حرم مطهر

آغاز پياده روسازی در 
خيابان های بيهقى و هاتف

به گزارش شهرآرامحله، سیدمصطفی نعمتی گفت: 
ظرفیت ایــن پارکینگ هــای طبقاتی ۹2۰۰خودرو 

است.
وی همچنین بــه افزایش ســرانه فضای ســبز در طرح 
نوسازی اطراف حرم مطهر هم اشاره کرد و افزود: قبل از 
آنکه طرح نوسازی اطراف حرم آغاز شود، کل مساحت 
فضای سبز آن در 2/۵هکتار خلاصه می شد. حال آنکه 
طبــق برنامه ریزی ها بایــد این میزان در پایــان طرح به 

۶۷هکتار افزایش یابد.
به گفته وی از ابتدای طرح نوســازی اطراف حرم مطهر، 
تا 2ســال قبل حدود ۴هکتار بر مســاحت فضای سبز 
افزوده شــد و طی 2ســال گذشــته نیز بیش از ۵هکتار 
فضای سبز جدید با تلاش های شــهرداری منطقه ثامن 

افزوده شده است.
به گفتــه نعمتی تا عید نــوروز نیز چند بوســتان جدید و 

فضای سبز هم افتتاح خواهد شد.

نبود روشنايى در بوستان

طبرسی،  دوم  خیابان  در   -0935...2568
روشنایی  کسایی  بن بست  انتهای  سبز  فضای 
ندارد و شب ها تاریک است. لطفا برای افزایش 

ایمنی چراغ برق نصب کنید.

احداث  دست  در  مدنظر  پروژه  جوابيه137: 
است و هنوز از پیمانکار مرتبط تحویل گرفته 
تست  محل  روشنایی  همچنین  است.  نشده 
ازطریق شرکت  بوده که گویا نقصی  آزمایشی 
ظرف  شد  اعلام  و  است  شده  ایجاد  برق 

۷2ساعت برطرف شود.

درخواست شست وشوی جدول

قاسمى-  جدول های خیابان یکم آیت ا...بهجت 
وضعیت  بهداشت  ازنظر  الغدیر  هتل  مقابل 
مناسبی ندارد و درخواست شست وشوی جوی 

آب را داریم.

جوابيه137: در این خیابان جلو هتل آزادی و 
الغدیر جوی ها رو باز است و روزانه نظافت و 
اکنون  می شود.  شست وشو  هفتگی  به صورت 

هم مشکلی ندارد.

به گزارش شهرآرامحله، طبق گفته های سرپرست معاون فنی 
و عمران شــهرداری منطقه ثامن، پیاده روســازی در این 
2خیابان از هفته جاری آغاز شده و براساس طرح اصلی بهسازی 
بافت اطراف حرم اجرا می شود، تا دوباره کاری رخ ندهد. وی 
افزود: پیاده روسازی در خیابان بیهقی بدون اصلاح در طول و 
عرض پیاده  رو و سواره رو انجام خواهد شد. به گفته وی در خیابان 
هاتف که مجاور خیابان بیهقی اســت، اصلاحاتی در عرض 
پیاده  رو و سواره رو انجام می شود که براساس آن از عرض سواره رو 
مقداری کاسته و بر عرض پیاده رو افزوده خواهد شد. صفری از 
مدت زمان اجرای طرح پیاده روسازی در خیابان های یادشده 
گفت و اضافه  کرد: از آنجایی که طول این خیابان ها زیاد است، 
پروژه پیاده روسازی تا عید در بخش هایی انجام خواهد شد و 

مقدار دیگری از آن به سال آینده موکول خواهد شد. 
گفتنی اســت در طرح پیاده روسازی معابر اطراف حرم مطهر 
رضوی، از هفته گذشته پیاده روسازی در خیابان آیت ا...بهجت 

هم در مساحتی بیش از 1۰۰۰مترطول آغاز شده است.
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این ســتون به حرف مردم و پیامهای ســاکنان 
منطقه اختصاص دارد. شــهروندان میتوانند 
مشــکلات محله خــود را با شــمارهتماس 
۳۷۲۸۸۸۸۱  و پیامک ۳۰۰۰۷۲۸۹با ما در 
میان بگذارند تا آن را به گوش مسئولان برسانیم.

اعتراض به طولانى شدن كانال كشى

الهى- پروژه بهسازی کانال در خیابان نوغان، 
حدفاصل خیابان دهم تا میدان طبرسی طولانی 
را  پیمانکار  به  اخطار  درخواست  است،  شده 

داریم.

جوابيه137: به پیمانکار تذکر لازم داده شده 
است و تا 2۵آذرماه کار به پایان می رسد.

شهرآرا محله


